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Núm. 20/2007 – 22 pàgines 
Sessió ordinària del dia 20 de desembre del 2007 

 

El dia 20 de desembre del 2007, dijous, es reuneix a 
la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 62/2007, que és el següent: 

1. Designació d’un magistrat del Tribunal 
Constitucional. 

2. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de 
llei qualificada de modificació de l’article 409 de la 
Llei qualificada del Codi penal del 23 de març del 
2005. 

3. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de 
llei de la comptabilitat dels empresaris. 

4. Examen i aprovació, si escau, de la Proposta 
d’acord instant el Govern a què suspengui 
l’execució del projecte núm. 0009/2005 Desviació 
de Sant Julià de Lòria. 3r tram: des de l’enllaç amb 
l’avinguda Francesc Cairat fins a la boca nord del 
túnel de la Tàpia i replantegi l’actuació referida al 
tram i enllaços T2, E2 i E3, “Desviació de Sant 
Julià de Lòria” del Pla Sectorial de Noves 
Infraestructures Viàries, eliminant el vial obert 
corresponent al 3r tram i resolent la desviació 
mitjançant un únic túnel d’acord amb els millors 
criteris de caràcter ambiental, social, econòmic i 
d’enginyeria viària i mobilitat. 

5. Examen i aprovació, si escau, de l’esmena a la 
totalitat presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, president del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, al Projecte de llei 
d’acompanyament del Projecte de llei de 
pressupost per a l’exercici 2008, d’actualització 
dels tipus de gravamen de diversos tributs. 

 

6. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de 
llei qualificada de modificació de l’article 33 de la 
Llei qualificada d’associacions, del 15 de desembre 
del 2000. 

7. Examen i aprovació, si escau, de la Proposició 
de llei de modificació de la disposició transitòria 
segona de la Llei 10/2003, del 27 de juny, de les 
finances comunals. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 
M. I. Sra. Eva García Pastor 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
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M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora 
M. I. Sr. David Pérez Peiró 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat 
Santolària, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Ferran Mirapeix Lucas, Ministre de Presidència i 
Finances; Xavier Jordana Rossell, Ministre 
d’Ordenament Territorial, Urbanisme i Medi Ambient; 
Joel Font Coma, Ministre d’Economia i Agricultura, i 
Roser Bastida Areny, Ministra d’Educació, Formació 
Professional, Joventut i Esports. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Robert Call Masià, secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00 h) 

El Sr. síndic general: 

Començarem, doncs, amb el primer punt de l’ordre 
del dia d’avui. 

1. Designació d’un magistrat del 
Tribunal Constitucional. 
S’hi ha presentat una única candidatura formulada 
conjuntament pels tres grups parlamentaris. Ha estat 
proclamada per la Sindicatura i publicada en el 
Butlletí 63/2007, del 19 de desembre. 

Sr. secretari de torn, si sou tan amable de llegir la 
candidatura. 

El Sr. Robert Call: 

Sr. Pierre Subra de Bieusses. 

El Sr. síndic general: 

Doncs, demanaria si hi ha alguna intervenció per 
part dels grups? 

Al no haver-hi, doncs, cap intervenció, proposaria 
l’elecció per assentiment del Sr. Pierre Subra? 

Doncs, queda elegit com a nou magistrat del 
Tribunal Constitucional. 

Recordar, també, que amb l’acord dels presidents es 
va decidir que es procediria al seu jurament durant el 
mes de gener. 

Continuaríem , doncs, amb l’ordre del dia establert, 
el punt número 2. 

2. Examen i aprovació, si escau, del 
Projecte de llei qualificada de 
modificació de l’article 409 de la Llei 
qualificada del Codi penal del 23 de 
març del 2005. 
L’informe de la Comissió Legislativa d’Interior ha 
estat publicat en el Butlletí 56/2007, del 23 de 
novembre. 

Exposa l’informe, el Sr. Jordi Jordana Rossell, 
nomenat ponent per part de la Comissió. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jordi Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 29 d’octubre, la Comissió Legislativa 
d’Interior, em va nomenar ponent del Projecte de llei 
qualificada de modificació de l’article 409 de la Llei 
qualificada del Codi penal, del 23 de març del 2005, i 
com a tal, exposo avui davant del Consell General 
l’informe de la Comissió. 

La Comissió Legislativa d’Interior en el decurs de la 
reunió celebrada el dia 12 de novembre, ha analitzat 
el Projecte de llei i les esmenes presentades a aquest. 

Al Projecte de llei s’hi han presentat un total de 8 
esmenes, de les quals, 5 esmenes han estat 
presentades pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata i 
3 han estat presentades pel Grup Parlamentari 
Liberal. 

De les esmenes presentades: 2 esmenes s’han aprovat 
per unanimitat; 3 esmenes s’han transaccionat i 
aprovat per unanimitat; i 3 esmenes han estat 
retirades. 

Del resultat de la votació de les esmenes se’n 
desprèn l’informe de la Comissió aprovat per 
unanimitat, el text del qual se sotmet avui a 
consideració d’aquesta Cambra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Jordana. 
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Hi hauria alguna intervenció per part dels grups 
parlamentaris? 

Per CDA + Segle XXI, Sra. Lurdes Font teniu la 
paraula. 

La Sra. Lurdes Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Amb aquest Projecte de llei es procedeix a la 
modificació del vigent Codi penal per tal d’adaptar-
lo al Conveni penal sobre la corrupció, adoptat pel 
Consell d’Europa l’any 1999 i firmat per Andorra el 
8 de novembre de 2001. El nostre Codi vigent ja 
reconeix el delicte d’ocultació de l’origen de diners o 
de valors amb la finalitat de blanquejar-los; doncs bé, 
amb la modificació que ara es proposa s’afegeixen 
noves conductes punibles a l’hora de definir l’origen 
delictiu dels diners susceptibles de blanqueig, com 
són la concussió, la corrupció i el tràfic d’influències. 
A més, com es diu en l’exposició de motius del 
Projecte de llei, amb aquesta modificació no només 
adaptem la nostra normativa al referit Conveni del 
Consell d’Europa, sinó que també atenem a una 
recomanació formulada pel GRECO al nostre país. 

Cal dir, també, que el text s’ha millorat i completat 
en el tràmit d’esmenes afegint-hi tipus delictius 
fonamentats en les modalitats d’omissió (dolosa i 
imprudent) en la comissió del delicte d’ocultació de 
l’origen delictiu de diners o de valors amb la finalitat 
de blanquejar-los. 

Per tot el que s’ha dit, i considerant que amb 
l’aprovació d’aquesta modificació del Codi penal el 
nostre país fa un pas més en la lluita contra els 
delictes de blanqueig de diners, el nostre vot és 
favorable a l’aprovació del Projecte de llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Font. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. 
Francesc Rodríguez teniu la paraula. 

El Sr. Francesc Rodríguez: 

Gràcies. 

El 18 d’octubre passat vam aprovar la ratificació del 
Conveni penal sobre la corrupció. En aquell 
moment, el mateix dia, vam aprovar una primera 
modificació del Codi penal, avui suposo, vist el 
resultat de l’examen en comissió, n’aprovarem un 
altre. Pensem que aquesta aprovació s’hauria pogut 
fer conjuntament. No s’ha volgut fer així. S’ha 
presentat en dos vegades. No sabem per què. 

Però bé, l’important és que avui s’aprovi aquesta i 
que pugui entrar en vigor aquest Conveni penal que, 
com molt bé ha recordat la consellera Lurdes Font, 
va ser signat per Andorra el 8 de novembre del 2001, 
i haurem estat sis anys perquè hagi estat ratificat. La 
qual cosa és preocupant. 

Les esmenes presentades bàsicament van ser per 
corregir errors en alguns casos. Errors que tampoc 
entenem que s’hagin pogut tornar a presentar, quan 
a la primera modificació del Codi penal que ara 
esmentava, doncs hi havia errors de dates que es van 
esmenar, i el Govern va entrar a tràmit parlamentari, 
més endavant el nou Projecte de llei amb els 
mateixos errors. Però bé, per això hi ha les 
comissions, per corregir aquestes... no diré 
incongruències però sí aquestes incorreccions amb 
els textos articulats que sovint ens arriben des del 
Govern. 

I el que és més important, també, s’ha hagut de 
corregir alguns temes de fons, gràcies a unes 
aportacions que hi han hagut per part dels 
representants liberals a la comissió. 

I amb els que tots hi hem estat d’acord, -i això ja és 
més preocupant-, i voldríem, demanaríem que si pot 
ser que no tornés a passar, perquè és un tema de 
seguretat jurídica, i són precisions que en un tema 
com és el de la modificació del Codi penal, no es 
poden obviar. Són precisions que cal que hi siguin i 
ens agradaria, almenys al nostre grup parlamentari, 
que aquestes precisions ja arribessin amb els 
projectes originals. 

Només dir que, evidentment, estem a favor de 
l’aprovació de la modificació del Codi penal que avui 
se’ns proposa, i repeteixo, contents, sobretot, perquè 
segons la teoria que se’ns ha presentat i que nosaltres 
tampoc arribem a compartir del tot, permetrà que la 
ratificació del conveni penal sobre la corrupció pugui 
entrar en vigor de forma immediata. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rodríguez. 

Per part del Grup Parlamentari Liberal, Sr. Jordi 
Jordana teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

Aquesta Cambra, el passat 18 d’octubre, com ha dit 
el Sr. Rodríguez, va ratificar el Conveni penal sobre 
la corrupció, adoptat pel Consell d’Europa el 27 de 
gener de 1999, i d’aquesta forma incorporem aquest 
text a l’ordenament jurídic andorrà. El mateix dia de 
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la ratificació ja es va aprovar la modificació de dos 
articles del Codi penal, i per acabar d’adaptar la 
nostra legislació interna als preceptes del Conveni, 
cal ara modificar l’article 409 del Codi penal, 
referent al blanqueig de diners o de valors, preveient 
la comissió d’aquest delicte, no solament quan 
s’oculta l’origen dels diners o de valors prevenint de 
qualsevol delicte major, amb una pena d’un mínim 
màxim superior a tres anys, o de delictes de 
proxenetisme o de tràfic de drogues, com era fins 
ara, sinó també quan l’ocultació de diners o de valors 
prové dels delictes de concussió, de corrupció o de 
tràfic d’influències que el Codi penal ja tipifica. 

S’amplia, doncs, tal com han dit els meus companys 
abans, en la comissió del delicte de blanqueig de 
diners a tots els supòsits que requereix el Conveni. 

Pensem també que amb les esmenes presentades i 
aprovades, s’ha precisat el redactat de la Llei en 
relació amb la definició del delicte de blanqueig de 
diners fet de forma dolosa o amb imprudència, i per 
tant, el nostre vot en relació amb l’aprovació 
d’aquesta Llei de modificació de l’article 409 del 
Codi penal, també serà positiu. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Jordana. 

El Govern desitja intervenir? 

Hi hauria alguna altra intervenció per part dels 
grups? 

Doncs, a la vista de les mateixes, proposaria 
l’aprovació del Projecte de llei per assentiment? 

Doncs, queda aprovat. 

Continuaríem amb el punt número 3. 

3. Examen i aprovació, si escau, del 
Projecte de llei de la comptabilitat dels 
empresaris. 
L’informe de la Comissió Legislativa d’Economia ha 
estat publicat en el Butlletí 57/2007, del 26 de 
novembre. 

Exposa l’informe el Sr. Sr. Ricard de Haro Jiménez, 
nomenat ponent per part de la comissió. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Ricard de Haro: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 27 de desembre del 2006, la Comissió 
Legislativa d’Economia, em va nomenar ponent del 

Projecte de llei de la comptabilitat dels empresaris, i 
com a tal, exposo avui davant del Consell General 
l’informe de la Comissió. 

La Comissió Legislativa d’Economia en el decurs de 
les reunions celebrades els dies 16, 19, 23, 29 i 30 
d’octubre i els dies 9 i 13 de novembre del 2007, ha 
analitzat el Projecte de llei i les esmenes presentades 
a aquest. 

Al Projecte de llei s’hi han presentat un total de 101 
esmenes: 29 esmenes presentades per part del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, 13 esmenes 
presentades per part del Grup Parlamentari Liberal i 
59 esmenes per part del Grup Parlamentari 
CDA+SXXI. 

De les esmenes presentades: 20 esmenes s’han 
aprovat per unanimitat; 1 esmena s’ha aprovat per 
majoria; 19 esmenes s’han transaccionat i aprovat 
per unanimitat; 3 esmenes s’han transaccionat i 
aprovat per majoria; 11 esmenes no s’han aprovat, i 
47 esmenes han estat retirades. 

Del resultat de la votació de les esmenes se’n 
desprèn l’informe de la Comissió aprovat per 
unanimitat, el text del qual se sotmet avui a 
consideració d’aquesta Cambra. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. de Haro. 

Passem a la intervenció dels grups parlamentaris. 

Per CDA + Segle XXI, Sr. Enric Tarrado teniu la 
paraula. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Projecte de llei de comptabilitat dels empresaris 
s’inscriu en la línia de la necessària modernització 
del nostre país en matèria de normativa econòmica. 
Amb l’aprovació d’aquest text es fa un nou pas, 
nosaltres creiem que força important, de cara a 
afavorir el creixement i la competitivitat de 
l’economia andorrana. Com ja vam dir en la sessió 
del Consell General en la que vam examinar la Llei 
de societats, l’aprovació de la Llei de la comptabilitat 
dels empresaris constitueix també una condició 
necessària per poder construir una realitat 
econòmica dinàmica i amb capacitat d’adaptar-se als 
canvis que imposa una economia cada vegada més 
globalitzada. 

El Projecte de llei que ara considerem fa més d’un 
any que es troba en fase de tramitació parlamentària 
(convé recordar que el text va ser entrat a tràmit 
l’estiu de l’any 2006). Durant aquest temps s’ha 
pogut desenvolupar una intensa activitat 
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parlamentària al voltant del Projecte de llei. Cal 
remarcar que els diferents grups parlamentaris han 
presentat un total de 101 esmenes que han estat 
tractades per la Comissió Legislativa d’Economia 
durant els períodes de sessions de l’any 2007. 

Finalment, com queda establert en l’informe de la 
comissió legislativa, un nombre molt considerable de 
les referides esmenes han estat aprovades o 
transaccionades per unanimitat. Així doncs, volem 
remarcar que en l’examen i discussió d’una Llei 
necessària per a la modernització econòmica del 
nostre país s’ha pogut assolir, com va succeir amb la 
Llei de societats, un elevat nivell de consens. 

Cal dir també que aquesta és una Llei amb contingut 
molt tècnic, que procura recollir allò essencial de la 
normativa europea però adaptant-ho a les particulars 
necessitats i dimensions del nostre país. 

Així, en l’article 1 de la Llei es defineix el deure de 
comptabilitat dels empresaris, establint-se l’obligació 
de portar una comptabilitat ordenada i adequada a la 
naturalesa i dimensió de la seva activitat. Cal 
reconèixer que la majoria dels empresaris ja ho fan: 
en aquest sentit no hi ha d’haver problemes 
especials. 

Els consellers de CDA + Segle XXI no som uns 
entusiastes del control, com a noció genèrica i 
indiscriminada. A la vegada, però, cal acceptar que 
l’exigència de comptabilitat és un imperatiu de 
qualsevol economia moderna. Des d’un punt de vista 
intern, la comptabilitat ben portada afavoreix la 
bona gestió empresarial. Des d’un punt de vista 
extern, les exigències comptables afavoreixen la 
transparència i la credibilitat de l’activitat 
econòmica del nostre país. Cal aplicar-les, segons el 
nostre criteri, únicament quan sigui necessari i 
sempre amb prudència i proporcionalitat. Pensem 
sincerament que això s’aconsegueix amb el present 
Projecte de llei. 

Per tot el que s’ha exposat i convençuts que amb 
l’aprovació d’aquest Projecte de llei es contribueix a 
la modernització del país, el nostre vot és, doncs, 
favorable al text que ara es discuteix. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Tarrado. 

Per part del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. 
Ricard de Haro teniu la paraula. 

El Sr. Ricard de Haro:   

Gràcies Sr. síndic. 

Per part del nostre grup parlamentari, aquest 
Projecte de llei, -l’aprovació que esperem que sigui 
així el dia d’avui-, representarà aconseguir una fita 
més perquè el sistema econòmic, el sistema 
comercial i dels empresaris d’aquest país tinguin un 
text legal en el qual es puguin referir amb el tema de 
la comptabilitat. Entenem per comptabilitat una de 
les accepcions més bàsiques que podem trobar a 
qualsevol diccionari, que és portar els comptes. Tal 
com diu el títol del Projecte de llei és la 
comptabilitat dels empresaris, aquests són els que 
estan més referits en aquest Projecte de llei. 

Diem que servirà per aportar transparència, com ha 
dit el Sr. Tarrado anteriorment, no només de cara a 
l’empresari que ha d’aplicar un sistema comptable, 
sinó de cara a aquests projectes i a aquests tractats 
internacionals que exigeixen al nostre país una 
transparència de tot el que estem fent i del que 
volem fer en un futur. 

Dir que la feina que s’ha fet en aquesta comissió ha 
sigut una feina feixuga, una feina llarga, una feina 
que no sabíem fins a quin punt... -tothom l’ha entès-, 
però que jo, i aquí sense haver demanat el permís 
dels membres de la comissió, puc dir que entre tots 
hem fet el millor que hem pogut i hem volgut fer el 
millor. 

Aquesta comissió ha tingut reunions llargues, ha 
tingut discrepàncies molt grans, però finalment, i 
torno a referir-me al Sr. Tarrado, -que és el que m’ha 
precedit-, que hem arribat a un consens bastant 
elevat i que ha sigut una satisfacció de tots els 
membres de la comissió. I per tant, crec que ha de 
ser la satisfacció de tota aquesta Cambra. 

Dit això, només una remarca, i és que des d’aquest 
grup parlamentari, del que sí que estarem pendents, 
atents i vigilants és que el desplegament reglamentari 
d’aquesta Llei, no suposi, -com ha suposat en alguna 
altra vegada anterior-, una desvirtuació, almenys, de 
la pretenció dels legisladors quan estem fent la Llei. I 
que estarem atents i vigilants a què això sigui així. 

Per tot el que he dit, el nostre grup votarà 
afirmativament aquesta Llei. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Per la intervenció del Grup Parlamentari Liberal, Sr. 
Robert Call teniu la paraula. 

El Sr. Robert Call:   

Gràcies Sr. síndic. 
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En primer lloc voldria poder felicitar a tots els 
membres de la Comissió d’Economia pel treball que 
s’ha dut a terme en el si de la comissió. També 
recordar i fer sentir el bon consens i predisposició per 
part de tots els membres en el moment de debatre les 
esmenes presentades, amb la gran voluntat de 
transaccionar-les, o si més no, retirar-les per poder 
arribar a aconseguir una Llei el més consensuada, 
pràctica i útil per a tots els empresaris del país. 

També m’agradaria definir la comptabilitat com una 
tècnica que s’ocupa de registrar, classificar i resumir 
les operacions mercantils d’un negoci, amb la 
finalitat d’interpretar-se els resultats, dels quals es 
podran portar a terme diversos procediments que 
conduiran a l’obtenció del màxim rendiment 
econòmic que implica constituir una empresa 
determinada; de tal manera que els responsables dels 
negocis podran orientar-se sobre el curs que 
segueixen les seves empreses mitjançant les dades 
comptables. Aquestes dades permetran conèixer 
l’estabilitat i solvència de les companyies, el corrent 
de cobraments i pagaments, les tendències de 
vendes, costos i despeses generals, entre altres; tot 
això per arribar a una sola conclusió: conèixer la 
capacitat financera de l’empresa. 

La comptabilitat és de gran importància perquè totes 
les empreses tenen la necessitat de portar un control 
de les seves negociacions mercantils i financeres. 
Així es podrà obtenir una major productivitat i 
aprofitament del seu patrimoni. 

Moltes empreses del nostre país estan portant una 
comptabilitat segons el pla general comptable dels 
països veïns. És per això que Andorra s’ha de posar 
al dia pel que fa a la Llei de comptabilitat i tenir la 
seva pròpia com tots els països. Aquesta Llei que 
entra en vigor l’1 de gener del 2009, pretén que totes 
aquelles empreses que encara no porten un control 
comptable financer, ho facin de la manera més eficaç 
i respectuosa possible, tenint un període d’adaptació 
d’un any abans de la seva entrada en vigor. 

El Govern es posarà a disposició de totes aquelles 
persones per aclarir qualsevol tipus d’incertesa que 
els pugui sorgir, en el moment de l’aplicació de la 
comptabilitat dins de les seves empreses. 

Amb aquesta normativa, el que es pretén, és poder 
fer més comparable i homogènia la informació 
econòmico-financera, tant a nivell nacional com 
internacional, i ser conscients de la transcendència 
que té la implantació de les normes de comptabilitat 
en el bon funcionament de les empreses. 

Ja per finalitzar, dir que estic segur que aquesta Llei 
serà la que tindrà més repercussions de tot el paquet 
de lleis econòmiques que s’està desenvolupant en 
aquesta legislatura. I dic que és la de més ressò, 

perquè és la que més influència tindrà en el dia a dia, 
donat que ha d’estar a l’abast de tothom. I a més a 
més, amb la implantació d’aquesta Llei, el que no 
volem, és que tant les persones físiques com 
jurídiques es prenguin aquesta normativa com un 
sobrecost per a la seva pròpia empresa, sinó com un 
benefici que es veurà reflectit a molt curt termini. 

I per tot el que s’ha exposat anteriorment, només 
caldria afegir que el nostre grup parlamentari votarà 
que sí a aquest Projecte de llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Call per la seva intervenció. 

Hi hauria alguna intervenció per part del Govern? 

Sr. ministre de Presidència i Finances, teniu la 
paraula. 

El Sr. Ferran Mirapeix:   

Gràcies Sr. síndic. 

Són molts i diversos els motius que ens permeten 
afirmar que l’aprovació del Projecte de llei de la 
comptabilitat dels empresaris constituirà una fita en 
el desplegament de les activitats empresarials al 
Principat i pel conjunt de la seva economia. 

Així, en primer lloc i en termes generals, es pot 
afirmar que l’aprovació d’aquest Projecte de llei 
aportarà la imprescindible racionalitat i 
transparència en l’exercici de les activitats 
empresarials. Les conseqüències que aquest resultat 
ha de produir, tant en l’àmbit micro-econòmic de 
cada empresari individual com en el macro-
econòmic del conjunt de l’economia del Principat, 
són per si mateixes suficientment importants com 
per justificar plenament l’afirmació feta a l’inici. 

Els elements tècnics presents en el Projecte de llei de 
la comptabilitat dels empresaris que faran possible 
aquest resultat i les conseqüències referides, són 
l’establiment del deure de comptabilitat dels 
empresaris, en els termes de l’article 1 del Projecte, 
la delimitació del seu contingut, formal i material, i 
la configuració d’un model comptable per la 
formulació dels comptes anuals dels empresaris. Les 
fons que inspiren el conjunt format per aquests 
elements són, com tots sabem, fonamentalment 
europees; doncs, no es pot obviar el fet que en 
matèria de comptabilitat, com en d’altres, resulta 
fonamental assegurar la normalització. I per tant, la 
comparabilitat de la informació comptable 
subministrada pels empresaris andorrans. 

Les mencionades fons que inspiren el contingut del 
Projecte de llei de la comptabilitat dels empresaris 
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ens permeten fer una altra afirmació: que la 
transparència del projecte va més enllà de l’àmbit 
nacional, per situar-se plenament en l’àmbit 
internacional. Més enllà, doncs, dels límits que 
configuren actualment la Unió Europea. 

Aquesta afirmació és possible fer-la perquè el model 
comptable contingut en el Projecte està basat en el 
denominat marc conceptual per a l’elaboració de les 
normes internacionals d’informació financera, el 
NIF, formulades per l’International Accounting 
Standards Board, i, per tant, ha de permetre que el 
seu desplegament reglamentari s’adapti 
contínuament a les modificacions que en aquest 
àmbit es vagin produint. 

En aquest sentit, és especialment important destacar 
el mandat contingut en l’article 19.2, doncs, en 
defecte de les disposicions andorranes en matèria 
comptable aplicables, atorga caràcter supletori a les 
normes internacionals de comptabilitat. 

Finalment, si a més a més de les consideracions 
anteriors també tenim present el que en matèria de 
comptabilitat contenen els articles 71 a 74 de la 
recentment aprovada Llei 20/2007, del 18 d’octubre, 
de societats anònimes i de responsabilitat limitada, 
podem afirmar que aquest conjunt produirà un canvi 
radical en matèria comptable al Principat. Un canvi 
que es manifestarà principalment en tres diferents 
vessants, com són les relatives a: la difusió de la 
informació comptable, l’augment de la informació 
comptable i la qualitat d’aquesta informació. 

Tot això, ens permet fer una darrera afirmació. Des 
del Govern tenim la convicció que l’aprovació 
d’aquest Projecte de llei constitueix un factor decisiu 
més en la tasca de modernitzar i d’impulsar el 
creixement de l’economia del Principat, doncs, la 
fiabilitat de la informació comptable que amb la seva 
aplicació subministraran els empresaris andorrans, 
incrementarà la confiança en el tràfic econòmic dins 
del nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra intervenció per part dels 
grups? 

Doncs, si no hi ha cap més intervenció i remetent-se 
a les mateixes, proposaria l’aprovació per 
assentiment del Projecte de llei? 

Doncs, queda aprovat. 

Continuaríem amb l’ordre establert, punt número 4. 

4. Examen i aprovació, si escau, de la 
Proposta d’acord instant el Govern a què 
suspengui l’execució del projecte núm. 
0009/2005 Desviació de Sant Julià de 
Lòria. 3r tram: des de l’enllaç amb 
l’avinguda Francesc Cairat fins a la boca 
nord del túnel de la Tàpia i replantegi 
l’actuació referida al tram i enllaços T2, 
E2 i E3, “Desviació de Sant Julià de 
Lòria” del Pla Sectorial de Noves 
Infraestructures Viàries, eliminant el 
vial obert corresponent al 3r tram i 
resolent la desviació mitjançant un únic 
túnel d’acord amb els millors criteris de 
caràcter ambiental, social, econòmic i 
d’enginyeria viària i mobilitat. 
La Proposta d’acord fou publicada en el Butlletí 
51/2007, del 6 de novembre, i no s’hi ha presentat 
cap esmena. 

Per defensar la Proposta d’acord, en representació 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata intervé el Sr. 
Vicenç Alay. Teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

La presentació d’aquesta Proposta d’acord es va 
produir el dia 30 d’octubre i va ser signada pel nostre 
president de grup parlamentari, Sr. Jaume Bartumeu, 
en representació del grup. 

En el primer moment hi va haver una reacció... ens 
trobàvem en període preelectoral, una reacció de 
titllar aquesta Proposta d’electoralista. No ho és en 
absolut. I no m’hi estendré almenys que calgui en les 
intervencions de rèplica. 

He de dir també, que no és una Proposta d’acord 
amb vocació testimonial. No es tracta aquí de fer 
sentir la nostra veu per deixar constància d’una 
posició, sinó que es tracta d’una Proposta d’acord 
amb voluntat d’obtenir un suport majoritari, un 
suport suficient de la Cambra, que permeti el 
replantejament de la desviació de Sant Julià, que és 
el tema que es troba a debat. 

Per aquesta mateixa raó, la nostra Proposta inclou 
una introducció i una motivació llargues i 
exhaustives, -m’atreviria a dir-, basades 
expressament en dades i plantejaments que en els 
millors termes que hem pogut fer, són essencialment 
objectius. 

En base a això passo a defensar la Proposta llegint 
directament el text de la mateixa. 
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La introducció comença dient: 

“El dia 20 d’abril de 2005 el Govern va aprovar el 
“Pla Sectorial de noves infraestructures viàries a 
escala 1/1000, que desenvolupa el Pla publicat al 
BOPA núm. 44 de 23 de maig del 2003”. 

El Pla Sectorial s’estructura en un text introductori i 
un Acord. Formen, igualment, part de l’Acord i són 
objecte de publicació en el mateix Butlletí Oficial: a) 
com a annex 1, la memòria general del Pla; b) com a 
annex 2, els plànols de traçat en planta i afectacions. 

L’annex 1, “Memòria general del Pla sectorial”, 
s’obre amb l’apartat “Marc legal”. El segon apartat, 
“Contingut del Pla sectorial”, es desglossa en un 
seguit de subapartats que abasten els elements més 
significatius del Pla. 

A efectes de la present Proposta d’acord, és 
especialment rellevant el contingut dels subapartats 
2.3.1. “Premisses de disseny” i 2.3.2. “Criteris bàsics 
de disseny”.”. 

Els subapartats referits diuen el següent: a partir 
d’aquí vaig a citar textualment el contingut que 
recull el Butlletí Oficial: 

“2.3.1. Premisses de disseny 

Per tal de concebre el "Pla Sectorial de Noves 
Infraestructures Viàries" s'han establert un seguit de 
premisses o principis bàsics de disseny que 
constitueixen el marc de desenvolupament del 
mateix, i que són les següents: 

Connectivitat i equilibri territorial. 

El Pla ha de cercar resoldre la problemàtica actual de 
la mobilitat i garantir el futur desenvolupament. En 
aquest sentit es busca la bona comunicació entre les 
diferents parròquies amb l'objectiu d'assolir un 
veritable equilibri territorial. 

Preservació de sòl i possibilitats de creixement urbà. 

S'ha d'aconseguir l'equilibri entre les necessitats 
d'accessibilitat i l'ocupació mínima de terrenys 
urbanitzables. També s'ha d'intentar assolir que les 
infraestructures viàries bàsiques permetin a les 
corporacions locals la màxima flexibilitat en llurs 
respectives polítiques urbanístiques. 

Impacte ambiental. 

Entenem que el Pla ha de tenir com a premissa 
bàsica el respecte mediambiental. Aquesta premissa, 
d'aplicació general per a tots els plans 
d'infraestructures, mereix una especial atenció en el 
nostre cas tenint en compte la clara vocació turística 
i de serveis que té Andorra. 

Mínima distorsió del trànsit durant l'execució de les 
obres. 

S'ha d'intentar que el Pla no afecti significativament 
el trànsit de la xarxa viària existent.” 

Tot això és el contingut d’aquest primer subapartat. 

Subapartat: 

“2.3.2. Criteris bàsics de disseny 

Criteris generals 

El "Pla Sectorial de Noves Infraestructures Viàries" 
neix com a fruit, partint de la base de les premisses 
abans esmentades, de la consideració de diferents 
criteris de disseny, els quals s'exposen a continuació. 

Criteris urbanístics i d'ordenació del territori 

Es pretén que la nova xarxa proposada no representi 
una barrera física ni hipotequi el creixement futur 
dels nuclis de població. També es pretén afectar el 
mínim possible els terrenys construïbles i, molt 
especialment, aquells de major valor econòmic, a fi 
d'acotar els costos de les eventuals indemnitzacions... 

Criteris de funcionalitat 

La proposta de xarxa viària s'ha elaborat tenint en 
compte les obres en execució i/o previstes a realitzar 
a curt termini, tant per part de Govern com dels 
comuns, considerant la possibilitat d'aprofitament i 
millora de les carreteres existents. S'ha previst un 
cert nombre d'enllaços i connexions des de la xarxa 
proposada amb les carreteres existents, intentant 
assolir un equilibri entre la "minimització" dels 
accessos a la xarxa bàsica i la "maximització" dels 
accessos a les carreteres existents. 

Criteris ambientals 

S'ha tingut molt en compte intentar minimitzar 
l'impacte que aquestes obres poden tenir sobre el 
medi, preservant les seves característiques naturals i, 
en el cas que no sigui possible, regenerant al màxim 
les alteracions produïdes. En tot cas, en el moment 
de redactar els corresponents projectes constructius, 
es redactaran els preceptius estudis d'impacte 
ambiental. En l'annex núm. 6 del present Pla 
sectorial es fa una descripció dels diferents 
condicionants, etc.” 

A partir d’aquí s’entra en consideracions que per 
temps, -ho citaré-, referides a criteris geomètrics de 
traçat de les vies, a criteris referents als 
condicionants geològics i geotècnics, especialment 
rellevants en el cas de Sant Julià i de la muntanya 
Rocafort, i a criteris de riscos naturals. 

També hi ha una referència als estudis del trànsit, 
tant pel trànsit vigent, o el trànsit actual, com la 
prognosi de trànsit de cara al futur. 
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A partir d’aquí, i d’una descripció que recull en el 
text presentat sobre la nomenclatura de la desviació 
amb dos enllaços, E2 i E3, em sembla recordar, i una 
part que es refereix al tram pròpiament dit, que és el 
T2, que és el que ens afecta, passo a defensar les 
motivacions de la Proposta d’acord. 

Diuen:  

“Vist el “Pla Sectorial de noves infraestructures 
viàries a escala 1/1000, aprovat pel Govern el dia 20 
d’abril de 2005, 

Vist l’Edicte del 19 de setembre de 2007 pel qual 
s’anuncia el termini de presentació d’ofertes per a 
realitzar l’obra del projecte núm. 0009/2005 
desviació de Sant Julià de Lòria, -el projecte que ens 
ocupa-, 

Vist que aquest termini de presentació d’ofertes 
finalitza el dia 15 de novembre del 2007, -el passat 
15 de novembre-, i que l’obertura pública de les 
mateixes tindrà lloc el dia 16 de novembre, 

Atès el que disposa la “Memòria general del Pla 
sectorial”, annex 1 del “Pla sectorial de noves 
infraestructures viàries”, especialment els subapartats 
2.3.1. i 2.3.2., -que acabo d’exposar-, 

Vist el Plec d’Al·legacions al projecte núm. 
0009/2005, presentat al M. I. Govern amb data de 
l’escrit de 10 de setembre de 2007, 

Atès que aquest projecte, que forma part de 
l’actuació T2, -aquí hi ha un error, a l’original hi 
posa T3-, del “Pla sectorial de noves infraestructures 
viàries”, correspon a un vial a cel obert que discorre 
al peu de la muntanya de Rocafort, entre aquesta i el 
marge dret del riu Valira, 

Atès que la zona per la que discorre aquest vial és 
una zona d’alt valor ecològic i que la construcció del 
mateix produirà un impacte ambiental certament 
significatiu, 

Atès que la construcció del citat vial malmetrà el 
valor paisatgístic de la zona, 

Atès que la construcció del citat vial farà 
desaparèixer, al costat del riu Valira, possibles 
passos, passeigs i espais de lleure i de gaudi de l’aigua, 

Atès que la zona per la que discorre aquest vial és 
una zona amb una geologia complexa que fa 
preveure problemes de seguretat per possible caiguda 
de pedres, 

Atès que aquest projecte comporta un enllaç amb el 
centre de la vila de Sant Julià de Lòria i que aquest 
enllaç entra en contradicció amb la vocació de via 
ràpida de la infraestructura, 

Atès que aquest projecte comporta un enllaç amb el 
centre de la vila de Sant Julià de Lòria i que aquesta 
solució ha merescut un rebuig manifest per una part 

important de la població laurediana, -i de la població 
de les valls, afegeixo-, que dubta raonadament dels 
seus hipotètics beneficis, 

Atès que l’enllaç amb el centre de la vila de Sant 
Julià de Lòria hipoteca de forma gairebé irreversible 
el futur desenvolupament de la vila, afecta 
significativament les condicions ambientals i de 
qualitat de vida de la mateixa i compromet greument 
la seva vocació turística i comercial, 

Atès, finalment, el que disposa l’article 31 de la 
Constitució... 

A fi d’adequar el Pla Sectorial, tant a les exigències 
de mobilitat i comunicació que el justifiquen com a 
les legítimes aspiracions de la ciutadania en ordre a 
preservar la seva qualitat de vida i a no malmetre les 
expectatives econòmiques i de desenvolupament de 
la vila de Sant Julià de Lòria, 

El Consell General, en la sessió d’avui, adopta el 
següent: Acord.” 

L’acord diu el següent: 

“S’insta el Govern a què, en els més breus terminis, 

a) suspengui, a tots els efectes, l’execució del 
projecte núm. 0009/2005 Desviació de Sant Julià de 
Lòria, 3r tram: des de l’enllaç amb l’avinguda 
Francesc Cairat fins a la boca nord del túnel de la 
Tàpia, 

b) replantegi l’actuació referida al tram i enllaços T2, 
E2 i E3, “Desviació de Sant Julià de Lòria” del Pla 
Sectorial de Noves Infraestructures Viàries, 
eliminant el vial obert corresponent al 3r tram i 
resolent la desviació mitjançant un únic túnel, 
d’acord amb els millors criteris de caràcter 
ambiental, social, econòmic i d’enginyeria viària i 
mobilitat.” 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay per la seva intervenció. 

Per part dels grups parlamentaris? 

CDA + Segle XXI, Sra. Lurdes Font teniu la 
paraula. 

La Sra. Lurdes Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Els consellers generals de CDA + Segle XXI hem 
manifestat sovint, que a l’hora d’establir les prioritats 
per al desenvolupament d’un pla general 
d’infraestructures viàries calia trobar l’equilibri entre 
els interessos nacionals i els parroquials, per tal de 
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definir les característiques d’una infraestructura 
determinada. 

D’altra banda, sembla que el projecte de desviació de 
Sant Julià de Lòria, en la seva configuració actual, no 
ha estat capaç de donar una resposta satisfactòria a 
tots els elements a considerar en el desenvolupament 
d’una obra d’aquestes característiques. En aquest 
sentit, volem remarcar que existeixen determinats 
dubtes al voltant del referit projecte, sobretot des del 
punt de vista de l’ecologia i de la mobilitat. 
Constatada la persistència d’aquests dubtes, el nostre 
grup parlamentari, donarà suport a la Proposta 
d’acord plantejada pel Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata. 

Volem també aclarir que el nostre vot ha de ser 
interpretat de la següent manera. Som plenament 
partidaris de suspendre temporalment l’execució del 
projecte. És a dir, subscrivim plenament al punt A de 
la Proposta d’Acord. En canvi, ja no estem tant 
convençuts de la bondat de l’apartat segon de la 
Proposta que ara examinem, en el que es proposa un 
model alternatiu definit. Des de CDA + Segle XXI 
pensem que cal suspendre temporalment l’execució 
del projecte per tal d’avaluar amb més calma quin és 
el projecte més adequat. 

Paral·lelament, volem també remarcar que no ens 
inclinem obertament pel model que es planteja en 
l’apartat segon de la Proposta d’acord, ja que hi pot 
haver altres models possibles. Reflexionem-hi durant 
un període de temps totes les institucions implicades. 
Aquest és el nostre suggeriment. 

Fets aquests aclariments, només ens queda reiterar 
que el nostre vot és favorable a la Proposta d’acord. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Lurdes Font. 

Pel Grup Parlamentari Liberal, Sr. Joan Albert Farré 
teniu la paraula. 

El Sr. Joan Albert Farré:  

Gràcies Sr. síndic. 

La Proposta d’acord que avui es debat en aquesta 
Cambra afecta al Pla d’infraestructures viàries 
nacional, i demana primerament, que se suspengui 
l’execució del projecte 0009/2005, Desviació de Sant 
Julià de Lòria 3er tram, des de l’enllaç de l’avinguda 
Francesc Cairat fins al túnel de la Tàpia, i 
segonament, que es replantegi l’actuació resolent la 
desviació amb un sol túnel. 

La desviació de Sant Julià de Lòria i, en concret, 
aquest 3er tram, ha estat objecte de crítica per part 

d’associacions de defensa de la natura i de ciutadans 
que, interessats pel desenvolupament d’aquest vial i 
per la preservació del medi, han arribat, fins i tot, a 
constituir-se en una plataforma anomenada 
Rocafort. 

La mobilització ciutadana, els processos de recollida 
de signatures endegats i el nostre interès compartit 
per la preservació dels espais naturals, ens demanen 
que invertim el màxim d’esforços en aquest projecte, 
i fan que haguem de vetllar, en la mesura del 
possible, per la reducció i minimització de l’impacte 
ambiental que pugui comportar aquest projecte. 

Entenem així que la decisió del Govern, del 21 de 
novembre passat, de suspendre temporalment 
l’execució de la licitació del 3er tram per poder 
estudiar les al·legacions dels grups ecologistes i 
profunditzar en l’estudi del projecte i en les seves 
implicacions a nivell tècnic, ambiental i paisatgístic, 
per tal d’introduir-hi, si s’escau, millores dirigides a la 
reducció dels impactes, per convertir el projecte en 
més sostenible i paisatgísticament més integrat, és 
una iniciativa lloable i responsable que, alhora, deixa 
sense sentit el primer apartat de la Proposta d’acord 
del Partit Socialdemòcrata, i, per aquest motiu, en 
aquest apartat aquest grup parlamentari hi votarà en 
contra. 

En referència al segon apartat de la Proposta d’acord 
presentada pel Grup Socialdemòcrata, que proposa 
que es replantegi la desviació de Sant Julià de Lòria 
del Pla sectorial de noves infraestructures, eliminant 
el vial obert corresponent al 3er tram i resolent la 
desviació amb un únic túnel, d’acord amb els millors 
criteris de caràcter ambiental social, econòmic i 
d’enginyeria viària i mobilitat, el nostre grup 
parlamentari comparteix tots aquests neguits 
mediambientals, paisatgístics i de minimització de 
l’impacte exposats en la Proposta d’acord, així com 
la preocupació ciutadana envers l’aspecte paisatgístic 
i mediambiental de preservació del medi. I en aquest 
sentit, felicita al Govern d’Andorra perquè, després 
de dues pròrrogues, la primera, de 19 de setembre, 
allargant el període d’informació pública, i la segona, 
de 7 de novembre, allargant el període de 
presentació d’ofertes, i darrerament el 21 de 
novembre, ha suspès el procés de licitació, al haver-
se observat que “existien una sèrie de mancances, 
com la poca profunditat global de l’estudi, l’impacte 
visual, els perfils transversals, la topografia, 
l’ocupació del sòl, el perfil del projecte, la integració 
paisatgística i el tema de sorolls”, elements, tots ells, 
que de ben segur caldrà reconduir per tal de poder 
continuar amb el procés de licitació. 

El 14 de maig de l’any 2003, es va aprovar el Pla 
nacional d’infraestructures viàries, i el 21 de febrer 
de l’any 2005 s’aprovava davant d’aquesta Sala la 
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seva declaració d’utilitat pública, incorporant-se, 
posteriorment, aquest Pla en el POUP de la 
parròquia de Sant Julià, amb processos d’exposició 
pública, tant en la publicació del Pla sectorial com 
en l’Expedient d’expropiació, on s’hi han presentat 
al·legacions i, a demés, en referència al qual han 
estat iniciats processos d’expropiació i s’han satisfet 
indemnitzacions als propietaris afectats. 

Però aquests criteris de coherència i responsabilitat, 
no són els únics per als quals el nostre grup 
parlamentari votarà en contra de la Proposta d’acord 
que avui es debat en aquesta Cambra. Cal entendre, 
també, que l’opció escollida pel Govern 
salvaguardant les millores tècniques, mediambientals 
i paisatgístiques adequades, respon a l’equilibri 
territorial necessari per permetre, d’un costat la 
fluïdesa de la circulació envers la sortida o entrada 
del país, i de l’altre, aconseguir un enllaç amb el 
centre del poble i, en concret, amb les connexions 
transversals que condueixen als quarts d’Aixirivall, 
Aubinyà i Nagol, i aquest darrer fet és capital perquè 
el poble de Sant Julià no quedi aïllat per un vial de 
circumval·lació ràpida; tal com ha estat interessat, 
també, per la pròpia parròquia de Sant Julià de Lòria, 
que ha demanat que vol una parròquia ben 
comunicada interna i externament, i no aïllada. 

El desviament de Rocafort amb el tractament 
mediambiental i paisatgístic adequat, és, doncs, 
urgent i prioritari, tant des del punt de vista nacional 
per descongestionar i reduir les retencions de la 
carretera al seu pas per Sant Julià, com des del punt 
de vista de la parròquia de Sant Julià per millorar la 
qualitat de vida del poble i dels seus ciutadans que 
estan patint diàriament les conseqüències de tenir 
tot el trànsit rodat del país en direcció a la frontera 
sud dins del seu nucli urbà. 

Pels motius exposats, i amb l’esperança i 
convenciment que es podran resoldre i solucionar les 
problemàtiques que han portat a la suspensió del 
procés de licitació del vial, reconvertint els aspectes 
deficitaris del projecte i donant-li un tracte 
paisatgístic i mediambiental adequats, i que sigui el 
que mereix un projecte com és aquesta 
infraestructura, el nostre grup parlamentari votarà 
en contra d’aquesta Proposta d’acord. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Farré per la seva intervenció. 

Hi ha alguna altra intervenció per part dels grups? 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

Per començar dir que aprecio, -en nom del meu 
grup, quan he escoltat atentament les dues 
intervencions-, aquest vot favorable de CDA, tot i 
acceptant la seva reserva sobre el segon punt, que en 
qualsevol cas sempre és discutible i reconsiderable. 

Pel que fa a l’explicació del conseller del PLA... bé, 
em costa d’entendre que amb els seus raonaments 
arribin a la conclusió que arriben. Està parlant de 
replantejar-ho tot i, que en canvi, no vol donar el 
vot afirmatiu a una Proposta d’acord que està feta 
per permetre aquest replantejament, justament. 

Ha parlat d’un seguit de coses. Començant per 
l’última, diu que la solució que proposen serveix per 
resoldre l’aïllament que es podria produir en els 
nuclis d’Aixirivall i de tota la part, diguem-ne, 
esquerra de la parròquia, baixant de la Rabassa. 

Doncs, precisament, és que si estem parlant d’una 
via com la de desviació, estem parlant d’una via 
ràpida, d’una via que està dissenyada per resoldre 
unes necessitats de trànsit que són diferents de les 
que vostè planteja. Evidentment, el Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata està perfectament 
sensibilitzat per l’accés a tots els pobles i poblets 
d’Andorra, però pensem que no es pot posar per 
davant una qüestió com aquesta en una via que té 
una altra funció. 

Parla d’una sèrie de neguits, i jo per això li he dit al 
començament, els hi he comentat que la nostra 
proposta l’anàvem a recolzar en un seguit de dades i 
de consideracions les més objectives possible, per 
això m’he permès reproduir el text del pla que vostès 
van redactar. 

Quan ha parlat de qüestions mediambientals està 
perfectament explicat aquí. No el que he explicat jo, 
el que vostès mateixos van escriure. Parla que en 
temes de medi ambient s’ha de tenir... i li repeteixo, 
s’ha de tenir molt en compte minimitzar l’impacte, i 
en el cas que no sigui possible buscar solucions 
alternatives; però només en el cas que no sigui 
possible. 

Vostè està començant a dibuixar unes actuacions de 
parcs i jardins que no responen en absolut al que 
nosaltres estem criticant. 

Està bé que s’ho replantegin, està bé que donin 
solucions d’aquest tipus, però el que demanem és 
que replantegin en profunditat el projecte. 

Hi ha una cosa que també em sembla important de 
subratllar. Sembla que aquest sigui el primer projecte 
d’infraestructures viàries que es planteja. No és el 
primer, i em refereixo després de la Constitució,  
-no parlo de projectes molt antics. Després de la 
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Constitució, l’any 1993-1994 es va treballar en un 
pla de carreteres que no va acabar de veure la llum 
oficialment... -per aquelles coses que passen, i vostès 
sabran per què-, però que, en tot cas, es va portar, 
fins i tot, a discussió pública a la seva parròquia, Sr. 
Joan Albert Farré, a la Parròquia de Sant Julià. 

L’any 1996, el Comú de Sant Julià sotmetia a informació 
pública el pla de carreteres que s’havia aprovat, 
teòricament però mig amagat, per part del Govern. 

Aquell pla de carreteres es resolia, pel que fa a Sant 
Julià, amb un sol túnel. Ha sigut a partir d’una sèrie de 
consideracions i moviments que han sigut, en tot cas, 
moviments fets fora de la llum pública, que s’ha resolt 
o s’ha acabat amb un túnel desdoblat, i un túnel que, 
ja ho he repetit abans, afecta sensiblement, -i jo crec 
que d’una forma indiscutible-, les possibilitats de 
creixement del nucli de Sant Julià, afecta la seva 
qualitat de vida i afecta, -no ens enganyem-, al trànsit 
“d’alta velocitat” -entre cometes- que s’ha de produir 
en una xarxa viària com la que defensem. 

Jo torno a demanar que reflexionin, torno a demanar 
que replantegin els arguments donats per nosaltres, 
donats també pel Grup Parlamentari CDA + Segle 
XXI, els seus mateixos arguments, perquè donen peu 
a un replantejament del seu vot i a un vot que sigui 
positiu a la nostra Proposta. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay per la seva intervenció. 

Pel CDA + Segle XXI vol tornar a intervenir? 

Pel Grup Parlamentari Liberal? 

Sr. Farré teniu la paraula. 

El Sr. Joan Albert Farré:  

Gràcies Sr. síndic. 

Primerament, jo crec que el Sr. Vicenç Alay no ha 
entès la meva intervenció, perquè el nostre grup no 
demana de replantejar tot el projecte, sinó de 
replantejar aquells aspectes que des del punt de vista 
mediambiental o paisatgístic requereixin una millora 
per adequar-se i perquè tinguin un tractament 
adequat, tant a nivell visual com a nivell paisatgístic 
i d’integració amb el medi. 

Pel que fa a l’aspecte de la proposta de l’any 1996 
esmentada pel Sr. Alay, és possible i és cert, -bé, jo 
en aquell moment no estava aquí al Consell-, però 
que hi hagués una primera opció de fer un túnel, un 
únic túnel per a la desviació. Però, el cert, és que 
finalment el projecte escollit va ser aquest projecte 
que avui s’està debatent aquí i que es vol suspendre; 

precisament per un factor que vostè ha esmentat dos 
vegades, i ha esmentat inclús la paraula alta velocitat 
per una via ràpida, que és Sant Julià. Doncs, jo crec 
que les vies ràpides, avui en dia, en centres urbans o 
en àrees urbanes cada vegada tenen menys sentit, i ja 
hem vist el que ha passat a Catalunya recentment, 
que a tota l’àrea metropolitana s’ha limitat tota la 
velocitat de les autopistes a 80 km/h. Vull dir, que 
parlar de vies ràpides jo entenc que no està de moda, 
almenys dins dels partits socialistes dels països veïns. 

En tot cas, el que sí que és important és que aquest 
nou vial resolgui d’un costat el trànsit rodat d’accés a 
la frontera sud, i de l’altra, doncs, permeti que la 
Parròquia de Sant Julià quedi ben comunicada i 
permeti, doncs, en aquest sentit, l’accés transversal 
amb aquests tres quarts esmentats, perquè d’aquesta 
manera aquest projecte, el Govern -que tenim la 
confiança que així ho faci- pot solventar i aportar 
millores a aquest projecte perquè compleixi tota la 
normativa i garanties mediambientals, pugui tirar 
endavant i donar una solució a tots els aspectes que 
preocupen. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Farré. 

Alguna altra intervenció per part dels grups? 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo quan he dit “vies ràpides” ja li he posat entre 
cometes perquè precisament sabia que es podia 
entendre de vàries maneres. Una via que circuli a 80 
km/h és igualment una via ràpida en aquest 
concepte, en aquesta manera d’entendre les vies 
ràpides i vostè ho sap perfectament. 

A veure, em sembla que ha agafat pels pèls el fet de 
recórrer a aquest recurs per desqualificar la nostra 
proposta. 

Miri, vostè està parlant d’un projecte i m’ha fet 
gràcia quan parla de resoldre les mancances. 
Evidentment, està obligat a dir-ho quan el seu propi 
ministre sortint o dimissionari de medi ambient 
acaba de fer públic que hi havia unes mancances 
importantíssimes pel que fa a l’impacte ambiental, 
amb anàlisi en l’impacte ambiental d’aquesta obra. 

Nosaltres els hi donem una sortida elegant perquè 
puguin replantejar-se això sense haver de recórrer a 
operacions, no d’enginyeria sinó de maquillatge, -si em 
permet dir-ho d’aquesta manera. Perquè el que vostè 
planteja no és res més que una operació de maquillatge. 
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Nosaltres defensem una proposta que va fins a l’arrel 
del problema. Defensem una via còmoda, d’alta 
mobilitat -si vol que li digui un sinònim, torno a 
caure en el tema de l’alta velocitat o vies ràpides-, 
una fórmula que respecti: primer, la funció primera 
d’aquesta xarxa que és donar una bona mobilitat a 
tot el país; la segona, que permeti a Sant Julià 
desenvolupar-se d’una manera raonable, conseqüent 
i sostenible -cosa que ha citat vostè mateix, el rebuig 
que havia generat a la seva pròpia parròquia el traçat 
actual. Hi ha una sensibilitat sobre aquest tema, i no 
és una sensibilitat ni gratuïta ni partidista, per això jo 
li estava dient que no era una defensa ni de partit ni 
era una vocació, en aquest sentit, testimonial de 
portar aquesta Proposta aquí. Estem portant aquesta 
Proposta per resoldre el problema, no per buscar una 
dilació sinó per buscar una solució, que jo crec que 
és una cosa sensiblement diferent. 

Tenen la possibilitat de fer-ho, si més no que serveixi, -
no serà testimonial-, però que almenys serveixi 
d’altaveu la intervenció que tenen tots els grups en 
aquesta Cambra, per recollir una sensibilitat que no 
resumeix als habitants o els ciutadans de Sant Julià sinó 
tot el país, per donar solucions correctes i adequades als 
problemes que ens plantegem. Estem parlant d’una 
xarxa viària importantíssima; estem parlant de molts 
diners; estem parlant de qualitat de vida... No ens 
enganyem! Costa menys resoldre-ho ara, que lamentar-
se d’aquí a un any, dos anys o cinc anys. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Alay. 

Alguna altra intervenció per part dels grups? 

Sr. Joan Albert Farré. 

El Sr. Joan Albert Farré:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo, Sr. Alay, no puc compartir que aquesta via 
proposada, doncs, impedeixi el creixement de la 
parròquia, perquè entenc que està plantejada en un 
lloc que, estigui allà o estigui en un altre lloc, doncs, 
en aquell lloc la parròquia no pot créixer, no? 

Pel que fa a les declaracions efectuades pel ministre 
Sr. Puigdellívol sortint, que ha desenvolupat la cartera 
de medi ambient fins fa pocs dies, cal entendre que és 
públic i notori, doncs, que aquest projecte està en 
estudi, que està a nivell del ministeri, i el Govern 
d’Andorra està treballant precisament per reconvertir 
-si és que és possible i nosaltres esperem que així sigui- 
els aspectes mediambientals que tinguin dèficits, 
perquè es facin els nous estudis d’impacte. I, nosaltres 

tenim l’esperança que aquest projecte es podrà 
reconvertir de manera que tingui el mínim d’impacte 
ambiental possible, i que quedi paisatgísticament 
integrat i que permeti, doncs, les dues vessants, tant la 
fluïdesa del trànsit en direcció a la frontera sud pels 
entorns d’Andorra, com a l’hora, que permeti als 
habitants de Sant Julià de viure en una parròquia ben 
comunicada i no aïllada, com s’ha dit en aquestes 
últimes eleccions i que sembla que el poble de Sant 
Julià hi ha estat d’acord. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Farré. 

Alguna altra intervenció? 

Sr. Vicenç Alay. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Sr. Farré, no puc deixar de contestar-li alguna de les 
manifestacions. 

Vostè parla de la hipoteca de creixement. Estic 
convençut que Sant Julià -i no sóc lauredià-, però 
estic convençut que Sant Julià no pot créixer en 
quantitat per aquell cantó, però sí que pot créixer en 
qualitat, i això és una diferència que vostès no fan 
mai. I el creixement en qualitat és important... i si no 
ho sap ho haurien de saber. 

Després diu que això està en estudi. Jo li he de dir que 
està en estudi, no graciosament, està en estudi perquè 
aquests consellers, i abans que nosaltres mateixos, la 
pròpia societat civil els hi ha exigit que tornin a portar 
això a estudi; perquè si no hagués estat així, no ens 
enganyem, això estaria dat i beneït. Totes aquestes 
modificacions en la data de licitació que s’han anat 
produint, han vingut donades -no sé si ho 
reconeixeran o no, però em sembla que és bastant clar 
i objectiu-, han vingut donades per la pressió que s’ha 
produït des del carrer. De la qual cosa em felicito. 

Llavors, no ens enganyem, significa que tenim un 
problema: siguin conseqüents i resolguin el problema 
de la millor manera. Ho torno a dir, no el maquillin, 
resolguin-lo. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra intervenció per part dels grups? 

Sr. Farré. 

El Sr. Joan Albert Farré:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 
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Jo crec que, el cert, és que aquesta Proposta d’acord 
ha arribat en el moment que ha arribat i, el cert, és 
que aquest projecte d’aquesta infraestructura viària 
fa uns quants anys que s’està parlant en aquesta 
Cambra. Jo crec que consta tant en la seva Proposta 
d’acord, com s’ha dit avui aquí, que fa tres o quatre 
anys que parlem del mateix. I fins fa dos mesos, 
realment no hi ha hagut ni cap moviment ciutadà, ni 
tampoc, dins d’aquesta Cambra, cap proposta en 
aquest sentit. És a dir, no sé si és per casualitat que 
això hagi arribat en un moment electoral. Jo tampoc 
vull titllar-ho d’una proposta electoral. Però el cert, 
és que en el moment en el que estem, aquesta 
infraestructura viària és urgent tant pel país com per 
Sant Julià, i el que esperem i hem d’esperar del 
Govern és que pugui resoldre amb el mínim temps 
possible els problemes que hi hagi en aquest vial per 
tirar-lo endavant perquè el país el necessita. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Hi hauria alguna altra intervenció? 

Sr. Vicenç Alay. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, ara podré parlar una mica d’electoralisme, si vol. 

Això que no hi ha hagut cap manifestació sobre 
aquest túnel... bé, ningú està obligat a saber-ho tot, 
no? Però, jo li vull recordar una cosa, i ho tinc aquí  
-tinc un document més important però aquest me’l 
reservo pel final, si cal. Això és una còpia del nostre 
programa electoral a les eleccions, aquestes últimes 
no, a les eleccions passades, -a les eleccions 
comunals, les de l’any 2003-, on després diu: “Ens 
preocupa la comoditat de tots plegats, per això ens 
preocupa el projecte impulsat pel Govern de noves 
carreteres, etc.”, i al final de tot diu: “Preferim un sol 
túnel que no hipotequi el nostre futur lauredià”. 

Això no és del 2005 és del 2003, abans fins i tot que 
aparegués el Pla sectorial, que passés, i que ja era 
públic i notori que les pressions de les forces que 
siguin, -no qualificaré-, havien exercit per aconseguir 
que aquell primer túnel que li deia, aquell únic túnel, 
es convertís en un túnel amb més valor afegit -i ja 
m’entén el que vol dir quan dic amb més valor afegit. 

Nosaltres ho vam denunciar, i molt abans que 
nosaltres -jo estic parlant aquí d’un document que es 
refereix al PS-, abans que el PS existís com a tal, com 
a partit, en aquesta mateixa Cambra, i jo mateix que 
havia estat conseller en aquella època, havia demanat 

que respectés al màxim possible un traçat que 
responia a unes necessitats molt precises. El traçat del 
sol túnel era un traçat tècnic que passava per damunt 
dels avatars i d’aquestes qüestions de valor afegit que 
li referia. O sigui, que tècnicament per qüestions de 
medi ambient, per qüestions de criteris de mobilitat, 
aquelles que li he llegit perquè eren de la seva ploma -
de la ploma del seu grup, em refereixo i que eren, per 
tant, insensibles o almenys a ser considerades pro-
socialistes-, doncs, aquelles mateixes bases, aquells 
mateixos criteris avalaven la nostra posició, no la seva. 

Jo torno a dir, no és cert que això surti ara, i el 
moviment ciutadà tampoc és cert que surti ara. El que 
passa és que en aquell moment no va tenir el ressò. 
Nosaltres -i això em sap greu que ens ho recriminin-, 
doncs, acceptant la voluntat popular que es va 
manifestar en aquelles eleccions, que semblava que el 
poble de Sant Julià estigués a favor d’aquesta 
proposta, doncs, van decidir no fer valer la nostra veu, 
en aquesta que vostès utilitzen d’una manera 
partidista, en aquesta votació o en aquest debat que 
s’hauria d’haver produït aquí l’any 2004. Dic que 
“s’hauria d’haver produït” perquè va passar sense ni 
una intervenció: va ser aprovat per assentiment. 

Però, sàpiguen que nosaltres des del primer moment 
hem estat contraris, i ho hem defensat en aquesta 
Cambra. No és una defensa la d’ara interessada, ni 
electoralista, ni sobrevinguda, és una defensa de 
molt fons. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Alay. 

Alguna altra intervenció? 

Sr. Farré. 

El Sr. Joan Albert Farré:   

Sí, Sr. síndic, només una petita matisació. 

Jo, en la meva intervenció d’abans, només feia 
referència precisament a això que vostè ha dit. 
Potser és cert que en el seu programa de l’any 2003 
preveia això, però, el cert, és que fins l’any 2007, i 
concretament fins el final del 2007, no ha arribat la 
seva Proposta d’acord, i aquí han passat quasi quatre 
anys. Per això li deia el que li he dit, no per res més. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Farré. 

Alguna altra intervenció? 
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Sr. Alay. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Procuraré acabar aquí. 

Si a l’any 2003 diem això, i la nostra Proposta 
d’acord no ha arribat fins el 2007 és precisament per 
la raó que li deia abans. Nosaltres la Proposta que 
hem portat aquí l’hem portada amb la voluntat que 
prosperés. No es tracta de prendre posició, ja 
l’havíem pres el dia de les eleccions. Ara, si no hi 
havia un recolzament per part de les forces polítiques 
del Consell, tampoc em semblava que fos molt útil 
crispar el debat amb qüestions com aquestes. I, és 
curiós que en aquest moment ens recriminin 
precisament això. 

Gràcies i acabo aquí. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Alguna altra intervenció? 

Doncs, acabades les intervencions procediríem a la 
votació. 

Sr. secretari general si sou tan amable? 

El Sr. secretari general:  

M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora : Sí 
M. I. Sr. David Pérez Peiró : Sí 
M. I. Sr. Emili Prats Grau : No 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font : Sí 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa : Sí 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra : No 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives : Sí 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell : No 
M. I. Sra. Olga Adellach Coma : No 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer : Sí 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany : Sí 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego : No 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal : Sí 
M. I. Sr. Robert Call Masià : No 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina : Sí 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez : Sí 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi : No 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré : No 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné : Sí 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal : Sí 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany : No 
M. I. Sra. Eva García Pastor : No 

M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret : No 
M. I. Sra. Mariona González Reolit : Sí 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell : No 
M. I. Sr. Esteve López Montanya : Sí 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart : No 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción : No 

El Sr. síndic general: 

Sr. secretari de torn si sou tan amable de fer el 
recompte? 

El Sr. Robert Call:  

14 sí i 14 no. 

El Sr. síndic general: 

Bé, a la vista del resultat, i no havent obtingut la 
majoria, es procedirà a una segona votació. 

El Sr. secretari general: 

M. I. Sr. David Pérez Peiró : Sí 
M. I. Sr. Emili Prats Grau : No 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font : Sí 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa : Sí 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra : No 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives : Sí 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell : No 
M. I. Sra. Olga Adellach Coma : No 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer : Sí 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany : Sí 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego : No 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal : Sí 
M. I. Sr. Robert Call Masià : No 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina : Sí 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez : Sí 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi : No 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré : No 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné : Sí 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal : Sí 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany : No 
M. I. Sra. Eva García Pastor : No 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret : No 
M. I. Sra. Mariona González Reolit : Sí 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell : No 
M. I. Sr. Esteve López Montanya : Sí 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart : No 
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M. I. Sr. Daniel Mateu Melción : No 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora : Sí 

El Sr. síndic general: 

Sr. secretari de torn si sou tan amable de fer el 
recompte? 

El Sr. Robert Call:  

14 sí i 14 no. 

El Sr. síndic general: 

Bé, doncs, a la vista del resultat, i no havent 
prosperat amb els vots suficients, queda refusada la 
Proposta d’acord. 

Tot seguit farem una pausa de deu minuts. 

(Són les 17.10 h) 

(Se suspèn la sessió) 

(Són les 17.30 h) 

(Es reprèn la sessió) 

El Sr. síndic general: 

Bé, reprendríem la sessió continuant amb el punt 
número 5 de l’ordre del dia establert. 

5. Examen i aprovació, si escau, de 
l’esmena a la totalitat presentada pel M. I. 
Sr. Jaume Bartumeu Cassany, president 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 
al Projecte de llei d’acompanyament del 
Projecte de llei de pressupost per a 
l’exercici 2008, d’actualització dels tipus 
de gravamen de diversos tributs. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí 48/2007, 
del 18 d’octubre. 

El Grup Parlamentari Socialdemòcrata hi ha 
presentat una esmena a la totalitat, i ha estat 
publicada en el Butlletí 59/2007, del 30 de 
novembre. 

Per defensar l’esmena formulada pel Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, intervé el Sr. Jordi 
Font. Teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Font:  

Bé, atesa la situació mediàtica actual al voltant del 
pressupost, i sabedors que som del possible resultat de la 
votació que ens ocupa en aquests moments, sobretot 

després de l'última Comissió de Finances i de la retirada 
d’esmenes parcials del grup CDA + Segle XXI, 
voldríem i podríem abdicar del nostre dret de defensar 
aquesta esmena i escurçar així aquesta sessió del 
Consell General. Però no ho fem i no ho farem pel 
sentit de responsabilitat i per respecte als nostres 
afiliats, als nostres electors i als que no ho són. 

He de dir, en honor a la veritat, que la presentació 
emprada a l’agrupar totes les actualitzacions de 
gravamens o taxes és no solament interessant sinó 
efectiva, i que, a demés, correspon a una demanda 
expressada per unanimitat al si de la Comissió Legislativa 
de Finances i Pressupost. Però, d’aquí a convertir això en 
una Llei d’acompanyament, hi ha un tros. 

El Grup Parlamentari Socialdemòcrata pensa que no 
s’hagués hagut d’emprar la fórmula de “llei 
d’acompanyament”, perquè en el nostre ordenament 
legislatiu, pensem que té unes certes prioritats que 
atorga a la Llei del pressupost i que no garanteix a les 
altres lleis. 

M’he referit al nostre ordenament legislatiu perquè 
la mateixa exposició de motius d’aquesta Llei, -per 
aquells que l’hagin llegit-, s’hi refereix abastament. 
Penso que ens dóna suficientment la raó. 

No hi hauria cap inconvenient, pensem nosaltres, 
que sota la mateixa presentació agrupada, el 
contingut d’aquesta Llei estigués inclòs en la Llei del 
pressupost com un article dedicat o bé com una 
addicional específica. 

Reconduir, doncs, tot aquest contingut dintre de la Llei 
del pressupost ha estat l’objecte d’aquesta esmena a la 
totalitat i ens hauríem estalviat situacions còmiques 
com les que s’han produït al voltant d’aquest tema. I 
m’explicaré: resulta que quan va entrar la Llei del 
pressupost que, a partir d’ara el podríem anomenar com 
“l’acompanyable”, es va haver de fer un fart d’esperar 
perquè la llei que esmenem avui -que també 
anomenarem “acompanyant”- no estava disponible. 
Però, el còmic de la situació no s’acaba aquí. Avui, 
quan quedi rebutjada, suposem, aquesta proposta 
nostra resultarà que tindrem força dies 
“l’acompanyant”, creuat de braços esperant que arribi 
el que hem anomenat “l’acompanyable”, altrament dit 
“el pressupost”. 

Bé, la situació pot semblar còmica però a nosaltres 
no ens fa riure. 

Ja no em queda res més que afegir, i per concloure, que 
nosaltres no tenim cap interès en retardar l’aprovació 
del pressupost, sinó tot el contrari. I com a prova em 
permetré, -espero que amb el seu consentiment-, agafar 
els testimonis dels membres de la Comissió Legislativa 
de Finances en la seva totalitat. 
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Si aquest hagués estat el nostre desig, i sabedors de 
com són vostès que almenys una de les 
actualitzacions de les taxes i gravamens que preveu 
aquesta Llei no és de la nostra conveniència, no ens 
hauria costat gaire fer una esmena parcial al 
respecte. No ho hem fet, i si algú o alguna pot pensar 
que quan ens referim al nostre sentit de la 
responsabilitat ens omplim la boca, i que quan 
complim amb el nostre deure i el nostre encàrrec 
estudiant i esmenant lleis, això és posar pals a les 
hipotètiques rodes, allà ell o allà ella. Nosaltres, en 
tot cas, no abdiquem i continuarem la nostra missió 
d’oposició amb sentit comú i sentit d’Estat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font per la seva intervenció. 

Per part dels grups parlamentaris? 

Per CDA + Segle XXI, Sr. Enric Tarrado. 

El Sr. Enric Tarrado:   

Gràcies Sr. síndic. 

D’entrada volem esmentar que el nostre grup 
parlamentari va presentar diferents esmenes per tal 
d’introduir algunes matisacions als tipus de 
gravamen que estaven previstos en aquesta Llei 
d’acompanyament del pressupost. 

Cal dir que des de CDA + Segle XXI no veiem 
malament que sigui una Llei d’acompanyament del 
pressupost la norma que estableixi les actualitzacions 
dels tipus de gravamen. 

Dit això, cal també reconèixer que per tal que aquest 
plantejament pugui funcionar adequadament, la Llei 
d’acompanyament hauria de tenir els mateixos 
terminis de tramitació que els que té la Llei del 
pressupost, ja que altrament correm el risc de trobar-
nos amb un pressupost aprovat sense tenir aprovada 
la corresponent actualització dels tipus de gravamen 
de determinats tributs. 

De fet, amb l’opció normativa que ha escollit el 
Govern això és el que hauria succeït amb tota 
probabilitat en el cas que la Comissió Legislativa de 
Finances hagués hagut d’analitzar les esmenes 
parcials presentades a la Llei d’acompanyament que 
ara considerem. 

D’aquesta manera ens hauríem trobat amb un dilatat 
període de desfasament entre l’aprovació del 
pressupost i les actualitzacions dels tributs. 

Per tal d’evitar aquesta disfunció, i vist que les 
nostres esmenes plantejaven únicament canvis lleus, 

hem decidit retirar-les per tal de poder aprovar amb 
celeritat l’actualització dels tipus de gravamen. 

En conseqüència el nostre vot serà contrari a 
l’esmena a la totalitat que ara es discuteix i, per tant, 
favorable a l’aprovació del Projecte de llei tal com 
està presentat. 

Així doncs, de cara a propers exercicis pressupostaris 
volem remarcar que si el Govern vol tornar a 
recórrer al mecanisme de “Llei d’acompanyament del 
pressupost”, caldrà que aclareixi quin és l’encaix 
d’aquesta figura normativa en el nostre sistema 
institucional i que, sobretot, s’asseguri que la referida 
Llei d’acompanyament tingui uns terminis de 
tramitació idèntics als del pressupost. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Tarrado per la seva intervenció. 

Pel Grup Parlamentari Liberal el Sr. Jaume Serra té 
la paraula. 

El Sr. Jaume Serra:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, començaré per dir que el Grup Parlamentari Liberal 
votarà “no” a l’esmena a la totalitat en aquesta Llei, i jo 
crec que per motius que ja s’han dit d’una manera o 
altra, fa un moment. Primer, i per reafirmar-me amb el 
que ja s’ha dit, que aquesta idea que seria bo que hi 
hagués un document normatiu que reunís totes les 
figures impositives, sobretot el quantum de la figura 
impositiva, era una avantatge, nosaltres ho 
consideràvem notable per l’administrat, perquè amb un 
sol document l’administrat podria tenir un 
coneixement ràpid de quines eren aquestes figures, i 
vist que totes les lleis dels tributs estableixen la 
possibilitat que es canviï anyalment el quantum del 
tribut, consideràvem que era així. Això s’ha comentat a 
la Comissió de Finances algunes vegades, se li va fer 
palès al ministre, i el ministre, finalment, va considerar 
el fet, i va presentar aquesta Llei d’acompanyament. 
Nosaltres hi estem d’acord per aquest motiu esmentat. 

Només dir que en aquesta Llei, l’única gran novetat 
que té és que totes les figures es troben recollides en 
un sol document. És a dir, que no hi ha cap altra més 
novetat, perquè aquests impostos ja formaven part 
del nostre ordenament jurídic. 

Per aquest motiu votarem que no a l’esmena a la 
totalitat perquè considerem que la Llei com a tal és 
útil pels administrats. 

Gràcies Sr. síndic. 

17 



Diari Oficial del Consell General Núm. 20/2007 Sessió ordinària del dia 20 de desembre del 2007 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Serra. 

El Govern desitja intervenir? 

Sr. ministre de Finances i Presidència. 

El Sr. Ferran Mirapeix:  

Gràcies Sr. síndic. 

Subscriure, en la seva totalitat les paraules 
expressades o dites pel Sr. Jaume Serra, i agrair al 
Grup Parlamentari CDA + Segle XXI que hagin tret 
les diferents esmenes que avui ens permeten, doncs, 
parlar de la possible aprovació d’aquesta Llei en un 
termini realment curt. 

Quant al Sr. Font, dir-li que no entenc el joc de 
paraules que ha fet entre “l’acompanyant” i 
“l’acompanyada”, però dir-li que també, tranquil·litzar-
lo, en el sentit que com vostè diu que s’ha llegit la Llei -
i ho subscric- en l’exposició de motius en què es parla 
de la Llei d’acompanyament, assegurar-li també que en 
la disposició final d’aquesta mateixa Llei diu que entra 
en vigor el dia de la seva publicació al BOPA i, per 
tant, no tindrà d’esperar res per entrar en vigor. Perquè 
m’ha semblat sentir que vostè deia que aquesta Llei es 
podria aprovar i tindria d’esperar... tindrà d’esperar com 
totes les lleis per a la seva publicació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra intervenció? 

Sr. Jordi Font teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Font:   

Molt breument. 

Bé, només dos puntualitzacions. 

Pel que fa referència al Grup Parlamentari CDA + 
Segle XXI, només dir-li que si hagués volgut 
conservar l’esperit de les seves esmenes parcials, ho 
podia fer tranquil·lament perquè vam ser curosos al 
respecte, i a l’aportar tot el contingut d’aquesta Llei 
d’acompanyament dins del pressupost, vostè hagués 
pogut discutir les seves esmenes tranquil·lament. 

Jo de tranquil, Sr. ministre, n’estic perfectament, i 
n’estic per un motiu important, i és que aquest any 
segurament tindrem un pressupost durant el mes de 
gener, i la població ens ho reconeixerà a tots plegats. 
Aquesta és la meva tranquil·litat més gran que jo 
tinc en aquests moments. 

Però, lamento que la meva metàfora no l’hagi entès 
d’“acompanyant” i “acompanyada”, però, llavors si 
més no, aquesta Llei no hagués calgut dir-li Llei 
d’acompanyament, i dir-li Llei de regulació de les 
taxes i dels tributs, i ja estava! És això que m’ha 
permès fer aquesta puntualització amb caire 
humorístic i... ho deixaré. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font. 

Alguna altra intervenció per part dels grups? 

El Govern desitja intervenir? 

Doncs, si no hi ha cap més intervenció procediríem a 
la votació. 

Abans de procedir a la mateixa, simplement recordar 
que el sí o el no correspon a si s’accepta o no 
s’accepta l’esmena. 

Sr. secretari general. 

El Sr. secretari general:  

M. I. Sr. Emili Prats Grau : No 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font : Sí 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa : Sí 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra : No 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives : No 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell : No 
M. I. Sra. Olga Adellach Coma : No 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer : Sí 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany : Sí 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego : No 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal : Sí 
M. I. Sr. Robert Call Masià : No 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina : Sí 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez : Sí 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi : No 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré : No 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné : Sí 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal : No 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany : No 
M. I. Sra. Eva García Pastor : No 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret : No 
M. I. Sra. Mariona González Reolit : Sí 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell : No 
M. I. Sr. Esteve López Montanya : Sí 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart : No 
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M. I. Sr. Daniel Mateu Melción : No 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora : Sí 
M. I. Sr. David Pérez Peiró : Sí 

El Sr. síndic general: 

Sr. secretari de torn si sou tan amable de fer el 
recompte? 

El Sr. Robert Call:  

12 sí i 16 no. 

El Sr. síndic general: 

Bé, doncs, a la vista del resultat de la votació declaro 
desestimada l’esmena, i atès que han estat retirades 
les esmenes a l’articulat, el Projecte de llei es declara 
aprovat. 

Continuem amb el punt número 6. 

6. Examen i aprovació, si escau, del 
Projecte de llei qualificada de 
modificació de l’article 33 de la Llei 
qualificada d’associacions, del 15 de 
desembre del 2000. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí 53/2007, 
del 12 de novembre i no s’hi ha presentat cap 
esmena. 

Alguna intervenció per part del Govern? 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, només exposar que el Consell General va 
aprovar el 17 de maig del 2007 la Llei de creació del 
Fòrum Nacional de la Joventut d’Andorra amb 
l’objectiu de promoure els valors de la participació 
democràtica dels joves del Principat d’Andorra en la 
seva vida política, social, econòmica i cultural. 

L’article 6.2 de l’esmentada Llei, d’acord amb les 
tendències de la legislació europea actual estableix 
que són joves les persones en edats compreses entre 
els 16 i els 29 anys, ambdues edats incloses. 

En aquest sentit, i tal com es recomana dins les 
propostes de treball del Comitè director europeu de 
la joventut del Consell d’Europa, sotmetem a 
aquesta Cambra la modificació de l’article 33 de la 
Llei qualificada d’associacions que defineix com a 
associacions juvenils, i cito: “Les que en virtut del seu 
objecte, de les seves finalitats socials, són idònies per 
agrupar persones amb una edat màxima de 25.”. 

Aquest Projecte de modificació permetrà cobrir 
d’una banda una situació de buit legal per a les 
persones d’edats compreses entre els 26 i els 29 anys, 
i de l’altra facilitarà als joves d’aquestes edats 
d’agrupar-se en associacions juvenils per esdevenir 
membres del Fòrum Nacional de la Joventut. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra d’Educació. 

Per part dels grups parlamentaris. 

Pel CDA + Segle XXI, la Sra. Lurdes Font. 

La Sra. Lurdes Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Amb aquest Projecte de llei, com molt bé ha dit la Sra. 
ministra, es vol adaptar a la vigent Llei d’associacions 
en matèria d’associacionisme juvenil el que disposa la 
Llei de creació del Fòrum Nacional de la Joventut 
d’Andorra i, a més, el que disposa la normativa europea 
en matèria de polítiques de joventut. 

Es tracta de modificar la definició del període d’edat 
en què una persona, com a destinatària de les 
anomenades polítiques de joventut, és considerada 
jove. Així sembla pertinent incorporar a la Llei 
d’associacions la definició formulada a l’article 6.2 de 
la Llei de creació del Fòrum Nacional de la Joventut 
quan estableix que són joves les persones amb edats 
compreses entre els 16 i els 29 anys, ambdues incloses. 

Des de CDA + Segle XXI estem completament 
d’acord amb aquesta modificació que contribueix a 
adaptar la nostra normativa en matèria de polítiques 
de joventut. 

Així doncs, el nostre vot és favorable al Projecte de 
llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Font. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Gràcies Sr. síndic. 

No tornaré a repetir el que ha dit la Sra. ministra o el 
que ha dit la Sra. Lurdes Font. 

Ja quan es va tractar de fet, la Llei del Fòrum de la 
Joventut es va fer esment dins de la pròpia comissió, 
que era necessària aquesta modificació. Doncs, 
donem suport a la modificació. 
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El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Dallerès. 

Pel Grup Liberal, Sra. Conxita Marsol. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

No afegiré res més al que s’ha dit. Únicament dir que 
subscric tot el que ha dit el Govern i els altres dos grups 
parlamentaris, i que el Grup Parlamentari Liberal 
també dóna suport a aquesta modificació de Llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Marsol. 

Alguna altra intervenció? 

Doncs, a la vista de les mateixes, i si no hi ha cap 
objecció, proposaria l’aprovació del Projecte de llei 
per assentiment? 

Doncs, queda aprovat. 

Últim punt de l’ordre del dia. 

7. Examen i aprovació, si escau, de la 
Proposició de llei de modificació de la 
disposició transitòria segona de la Llei 
10/2003, del 27 de juny, de les finances 
comunals. 
La Proposició de llei fou publicada en el Butlletí 
41/2007, del 20 de setembre. 

La presa en consideració fou el 22 de novembre i no 
s’hi ha presentat cap esmena. 

Per part dels grups parlamentaris intervindria per 
part de CDA + Segle XXI, Sr. Enric Tarrado teniu 
la paraula. 

El Sr. Enric Tarrado:   

Gràcies Sr. síndic. 

El nostre vot serà favorable a la Proposició de llei 
que ara s’examina i es discuteix. 

En la sessió del Consell General del 22 de novembre 
ja vam manifestar àmpliament quin era el nostre 
posicionament en relació amb aquesta proposta 
normativa. Una proposta que intenta donar una 
solució, en aparença, general a la que en realitat és 
una problemàtica ben concreta. 

En la sessió d’avui volem recordar que des de 
CDA + Segle XXI no considerem en relació al terme 
de les finances comunals que sigui necessari ni oportú 

modificar sobtadament les regles del joc per donar 
resposta a una situació concreta i determinada. 

Com ja vam esmentar el 22 de novembre, la Llei de 
les finances comunals estableix en el seu article 47 
determinats límits a la possibilitat d’endeutament 
dels comuns basats en els principis de prudència i 
racionalitat financera. 

Cal també dir que l’esmentada Llei estableix en la 
seva disposició transitòria segona un termini de deu 
anys a comptar de la data de la seva entrada en vigor 
per tal que els comuns sobrepassin els límits 
establerts en l’article 47 i s’hi puguin anar adaptant 
de forma progressiva. 

Aquestes són les regles del joc fixades el juny del 
2003 que avui tenim en matèria d’endeutament 
comunal. 

El nostre grup parlamentari no és partidari de 
modificar-les per poder donar una solució concreta a 
una problemàtica que pugui patir el Comú d’Ordino 
o de qualsevol altra parròquia. 

Així, volem insistir en què en cas de votar aquesta 
Llei estaríem creant un precedent força negatiu. 

D’altra banda, també volem remarcar el fet que en 
els darrers anys s’han anat introduint algunes 
modificacions de la Llei de les finances comunals per 
tal de millorar el finançament dels comuns. 

Cal tractar d’aprofitar-les, de treure el màxim 
rendiment, i tots els comuns hi poden trobar 
fórmules per als seus problemes de finançament. 

En conclusió, el nostre grup parlamentari és partidari 
de mantenir el sistema d’equilibris establert per la 
Llei de les finances comunals. 

Així doncs, només ens queda reiterar que el nostre 
vot serà desfavorable a la Proposició de llei. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Tarrado. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. Vicenç 
Alay. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, tal com se’n desprèn de la intervenció del  
Sr. Tarrado, queda clar que ja va haver-hi un debat 
previ en aquesta Proposició de llei, el de la seva presa 
en consideració. En aquell moment el nostre grup ja 
va exposar les raons per les quals votava 
desfavorablement. Votava desfavorablement llavors i 
vota desfavorablement avui. 
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Si calen raons reprendré només un tros de l’escrit  
-perquè no crec que valgui la pena anar més enllà-, 
reprendré l’escrit d’aquell mateix dia en la 
intervenció: quan parlaven de raons parlaven que 
només cal recórrer al primer paràgraf de la pròpia 
exposició de motius de la Proposició de llei 
presentada pel Grup Liberal. 

Deia l’exposició de motius el següent: “L’article 47 de 
la Llei del 2003 de les finances comunals estableix 
determinats límits a la possibilitat d’endeutament dels 
comuns inspirats en criteris... -i ja ho ha dit el  
Sr. Tarrado-, en criteris de racionalitat financera i de 
prudència que resulten perfectament homologables en 
dret comparat.”. Això ho citava el Grup Liberal per 
recolzar la seva Proposició. 

Efectivament, diem nosaltres, els límits proposats 
responen a criteris de responsabilitat financera i de 
prudència. No són de cap manera iniciatives 
arbitràries ni responen a interessos de partit, cosa 
que no es pot dir de cap manera de la Proposició, ni 
que la iniciï el Grup Liberal amb el paràgraf que 
acabo de llegir. 

La disposició transitòria segona de la Llei es va fer de 
forma consensuada... -i poso l’accent en consensuada, 
i aquest consens abastava evidentment el nostre partit 
i la resta de partits que estan a la Cambra-, una forma 
consensuada de resoldre les divergències financeres 
d’alguns comuns redactada des del possibilisme i des 
de la lògica i la prudència que dèiem. 

Amb la seva proposició vostès volen pervertir...  
-permeti’m la paraula-, volen pervertir aquest Acord 
amb una proposició que entenem que és temerària, 
poc meditada, amb una proposició que, pel cap baix, 
resulta molt poc prudent. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Pel Grup Parlamentari Liberal, el Sr. Jordi Jordana. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo no picaré sobre ferro fred -com es diu- perquè 
ja veig clar que no tenim massa possibilitats que 
prosperi aquesta Llei. 

No diré massa cosa perquè tot el que s’havia de dir ja 
es va dir el 22 de novembre, quan es va prendre en 
consideració, i en realitat, doncs, aquest tràmit que 
fem avui ja no s’hagués hagut de portar a terme, 
perquè si el dia 22 de novembre quan es va prendre 
en consideració, doncs, hi hagués hagut tot el Ple de 

la Cambra com avui hi és, doncs, la veritat és que en 
aquell mateix moment ja no s’hagués pres en 
consideració i s’hagués arxivat. 

Bé, en tot cas, hagués sigut una sorpresa que durant 
aquest termini d’esmenes hi hagués hagut una 
reconsideració que no hi ha sigut. En tot cas, 
nosaltres sí que mantenim la nostra iniciativa, 
perquè com ja vaig dir el 22 de novembre aquesta 
Proposició no suposa una derogació singular de cap 
llei, ni és cap solució a mida per cap cas concret. Era 
una qüestió d’àmbit general per a tots els comuns. 
Pensàvem que amb això no es posa en dubte ni es 
deixa sense efecte els principis als quals han eludit 
els meus predecessors de la Llei de les finances 
comunals, i jo crec que es mantenen els principis de 
racionalitat, de límits d’endeutament, i únicament 
era un tema de flexibilització d’aquesta aplicació. I 
també vull remarcar que aquesta Proposició no 
anava lligada ni a cap pla concret de gestió, ni a cap 
proposta concreta, sinó que això que ho havia de 
decidir, i que ho ha de decidir ara després de les 
eleccions comunals, doncs, és la nova majoria que ha 
sortit al Comú d’Ordino i, per tant, hagués estat a 
ells de decidir si es volia endeutar més o menys fins 
al límit que també marcava aquesta Proposició. 

En tot cas, bé, jo crec que tot el que s’havia de dir 
sobre aquesta Llei, doncs, ja és prou conegut de tots. 
Nosaltres mantenim la nostra posició i hi votarem 
favorablement, però ja veig que els altres grups amb 
la meva capacitat de convenciment no ha sigut 
suficient perquè canviïn el seu vot. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Jordana per la seva intervenció. 

El Govern desitja intervenir? 

Alguna altra intervenció per part dels grups? 

Doncs, procediríem a la votació. 

Sr. secretari general. 

El Sr. secretari general: 

M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font : No 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa : No 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra : Sí 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives : No 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell : Sí 
M. I. Sra. Olga Adellach Coma : Sí 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer : No 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany : No 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego : Sí 

21 



Diari Oficial del Consell General Núm. 20/2007 Sessió ordinària del dia 20 de desembre del 2007 

M. I. Sr. Carles Blasi Vidal : No 
M. I. Sr. Robert Call Masià : Sí 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina : No 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez : No 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi : Sí 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré : Sí 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné : No 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal : No 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany : Sí 
M. I. Sra. Eva García Pastor : Sí 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret : Sí 
M. I. Sra. Mariona González Reolit : No 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell : Sí 
M. I. Sr. Esteve López Montanya : No 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart : Sí 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción : Sí 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora : No 
M. I. Sr. David Pérez Peiró : No 
M. I. Sr. Emili Prats Grau : Sí 

El Sr. síndic general: 

Sr. secretari de torn si sou tan amable de fer el 
recompte? 

El Sr. Robert Call: 

14 sí i 14 no. 

Bé, doncs, a la vista del resultat i en virtut de 
l’article 77 del Reglament procedirem a una segona 
votació. 

El Sr. secretari general:   

M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa : No 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra : Sí 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives : No 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell : Sí 
M. I. Sra. Olga Adellach Coma : Sí 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer : No 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany : No 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego : Sí 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal : No 
M. I. Sr. Robert Call Masià : Sí 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina : No 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez : No 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi : Sí 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré : Sí 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné : No 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal : No 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany : Sí 
M. I. Sra. Eva García Pastor : Sí 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret : Sí 
M. I. Sra. Mariona González Reolit : No 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell : Sí 
M. I. Sr. Esteve López Montanya : No 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart : Sí 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción : Sí 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora : No 
M. I. Sr. David Pérez Peiró : No 
M. I. Sr. Emili Prats Grau : Sí 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font : No 

El Sr. síndic general: 

Sr. secretari de torn si sou tan amable de fer el 
recompte? 

El Sr. Robert Call: 

14 sí i 14 no. 

El Sr. síndic general: 

Doncs, persistint l’empat, quedaria refusada la 
Proposició de llei. 

Sense cap més punt a l’ordre del dia, i abans d’aixecar la 
sessió, doncs, fins demà a les dotze del migdia que 
continuaríem amb el Consell Tradicional de Sant 
Tomàs. 

S’aixeca la sessió. 

(Són les 18.25h) 
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